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Summary


Aim: While FDG full ring PET (FRPET) has been gradually accepted in oncology, the role of the cheaper gamma camera based alternatives (GCPET) is less clear. Since technology is evolving rapidly, “tracker trials” would be most helpful to provide a first approximation of the relative merits of these alternatives. As difference in scanner sensitivity is the key variable, head-to-head comparison with FRPET is an attractive study design. This systematic review summarises such studies. Methods: Nine studies were identified until July 1, 2000. Two observers assessed the methodological quality (Cochrane criteria), and extracted data. Results: The studies comprised a variety of tumours and indications. The reported GC- and FRPET agreement for detection of malignant lesions ranged from 55 to 100%, but with methodological limitations (blinding, standardisation, limited patient spectrum). Mean lesion diameter was 2.9 cm (SD 1.8), with only about 20% <1.5 cm. The 3 studies with the highest quality reported concordances of 74-79%, for the studied lesion spectrum. Contrast at GCPET was lower than that of FRPET, contrast and detection agreement were positively related. Logistic regression analysis suggested that pre-test indicators might be used to predict FRPET-GCPET concordance. Conclusion: In spite of methodological limitations, “first generation” GCPET devices detected sufficient FRPET positive lesions to allow prospective evaluation in clinical situations where the impact of FRPET is not confined to detection of small lesions (<1.5 cm). The efficiency of head-to-head comparative studies would benefit from application in a clinically relevant patient spectrum, with proper blinding and standardisation of acquisition procedures.




Zusammenfassung


Ziel: Während Vollring-PET mit FDG (FRPET) in der Onkologie schrittweise akzeptiert wurde, ist die Bedeutung kostengünstigerer, Gammakamera-basierter Alternativen (GCPET) weniger eindeutig. Da sich die Technik rasch entwickelt, könnten »tracker trials« eine erste Abschätzung des relativen Nutzens dieser Alternativen leisten. Da die Scanner-Sensitivität die Hauptvariable ist, ist ein Kopf-an-Kopf-Vergleich mit FRPET ein attraktives Studiendesign. Die Ergebnisse werden systematisch zusammengefasst. Methoden: Bis 1. Juli 2000 wurden neun Studien identifiziert. Zwei Beobachter beurteilten die methodologische Qualität (Cochrane-Kriterien) und extrahierten Daten. Ergebnisse: Die Übereinstimmung in den Studien im Nachweis maligner Läsionen lag bei 55 bis 100%, jedoch mit methodologischen Einschränkungen (Verblindung, Standardisierung, limitiertes Patientenspektrum). Der Durchmesser der Herde betrug 2,9 cm (SD 1,8), 20% <1,5 cm. Die drei Studien mit der besten Qualität gaben Konkordanzen von 74-79% an. Der Kontrast war bei GCPET geringer als bei FRPET. Kontrast und Nachweis standen in einem positiven Zusammenhang. Eine logistische Regressionsanalyse ergab, dass Indikatoren, die vor der Untersuchung vorliegen, verwendet werden könnten, um auf die Konkordanz von FRPET und GCPET zu schließen. Schlussfolge-rung: Trotz methodologischer Einschränkungen wurden mit GCPET-Geräten ausreichend viele FRPET-positive Läsionen nachgewiesen, um prospektive Untersuchungen zu gestatten, in denen FRPET nicht auf kleine Herde (<1,5 cm) beschränkt ist. Die Effizienz von Kopf-an-Kopf-Vergleichsstudien würde mit korrekter Verblindung und Standardisierung der Akquisitionsmethoden profitieren.
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